

lution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

483rd meeting,
21 July 1953.

780 (XII). Petition from the Regional Committee of the Union des Populations du Cameroun of the Nyong-et-Sanaga Region (T/Pet.5/121) concerning the Cameroons under French administration

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petition from the Regional Committee of the Union des populations du Cameroun of the Nyong-et-Sanaga region (T/Pet.5/121), in consultation with France as the Administering Authority concerned,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.5/7) as well as of the oral statement of its representative (T/C.2/SR.90),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.394, section II),

With regard to the complaint that elections are not conducted freely in the Territory:

1. *Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority;*

With regard to the charges that the French population is greatly over-represented in the Territorial Assembly:

2. *Draws the attention of the petitioners to the recommendation concerning the electoral college system in the Trust Territory adopted by the Council at its eleventh session in connexion with its examination of the 1951 annual report on the administration of the Territory;*²¹

With regard to the complaint that the local administration has imposed Chief Essomba on the floating population of Yaoundé:

3. *Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority, in particular that Chief Essomba is acceptable to the majority of the floating population;*

4. *Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.*

483rd meeting,
21 July 1953.

²¹ *Suffrage*: "The Trusteeship Council... expresses the hope that further measures will be examined with a view to attaining as soon as practicable the goal of universal suffrage and a single electoral college..." See *Official Records of the General Assembly, Seventh Session, Supplement No. 4*, p. 168.

l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

483ème séance,
21 juillet 1953.

780 (XII). Pétition du Comité régional de l'Union des populations du Cameroun de la région de Nyong-et-Sanaga (T/Pet.5/121) concernant le Cameroun sous administration française

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, la pétition du Comité régional de l'Union des populations du Cameroun de la région de Nyong-et-Sanaga (T/Pet.5/121), en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.5/7), ainsi que de la déclaration verbale de son représentant (T/C.2/SR.90),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.394, section II),

En ce qui concerne la plainte selon laquelle les élections ne sont pas libres dans le Territoire:

1. *Attire l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;*

En ce qui concerne la plainte selon laquelle la population française serait trop généreusement représentée à l'Assemblée territoriale:

2. *Attire l'attention des pétitionnaires sur la recommandation relative au système électoral dans le Territoire sous tutelle, adoptée par le Conseil à sa onzième session lors de l'examen du rapport annuel sur l'administration du Territoire pour 1951*²¹;

En ce qui concerne la plainte selon laquelle l'administration locale aurait imposé le chef Essomba à la population flottante de Yaoundé:

3. *Attire l'attention des pétitionnaires sur les observations formulées par l'Autorité chargée de l'administration dans lesquelles il est notamment indiqué que la majorité de la population flottante est disposée à accepter Essomba pour chef;*

4. *Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.*

483ème séance,
21 juillet 1953.

²¹ *Système électoral*: "Le Conseil de tutelle... exprime l'espoir que l'Autorité chargée de l'administration envisagera de nouvelles mesures afin d'instituer le suffrage universel et le collège unique aussitôt que possible..." (Voir les *Documents officiels de l'Assemblée générale, septième session, Supplément No 4*, p. 180.)